
NOTATKA 

z posiedzenia  Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

Data posiedzenia: 4 listopada 2014 r. 

Nr posiedzenia: 118 

  

 

 

Posiedzeniu przewodniczył: przewodniczący komisji Jerzy Chróścikowski. 

Porządek posiedzenia: 1. Informacja Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi o podjętych, 

zrealizowanych i planowanych działaniach w związku z wprowadzeniem 

embarga na import produktów rolno-spożywczych przez Federację 

Rosyjską.  

2. Rozpatrzenie wskazanych przez Prezesa Najwyższej Izby Kontroli 

wniosków de lege ferenda zawartych w wynikach kontroli Najwyższej 

Izby Kontroli „Gospodarka rybacka na jeziorach Skarbu Państwa 

w woj. warmińsko-mazurskim”. 

 

W posiedzeniu uczestniczyli:   senatorowie członkowie komisji: Przemysław Błaszczyk, Jerzy 

Chróścikowski, Piotr Gruszczyński, Andrzej Grzyb, Andrzej 

Kobiak, Wiesław Kilian, Jan Maria Jackowski, Kazimierz Jaworski, 

Ireneusz Niewiarowski, Marek Konopka, Marian Poślednik, 

Zdzisław Pupa, Grzegorz Wojciechowski, Roman Zaborowski; 

 

  goście: 

 Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi: 

 sekretarz stanu Kazimierz Plocke, 

 podsekretarz stanu Tadeusz Nalewajk, 

 dyrektor Departamentu Rynków Rolnych Bogumiła 

Kasperowicz, 

 dyrektor Departamentu Rybołówstwa Tomasz Nawrocki, 

 zastępca Dyrektora Departamentu Rynków Rolnych Radosław 

Grzegorczyk, 

 naczelnik Wydziału Rybactwa w Departamencie 

Rybołówstwa Adam Sudyk, 

 Ministerstwo Środowiska: 

 radca ministra w Departamencie Zasobów Wodnych Maria 

Pełda-Sypuła, 

 Agencja Rynku Rolnego: 

 prezes Radosław Szatkowski, 

 dyrektor Biura Produktów Roślinnych Agnieszka Głowacka, 

 Krajowy Zarząd Gospodarki Wodnej: 

 naczelnik Wydziału Majątku Skarbu Państwa 

w Departamencie Inwestycji i Nadzoru Tomasz Kiedryński, 

 Najwyższa Izba Kontroli: 

 dyrektor Delegatury w Olsztynie Andrzej Zyśk, 

 wicedyrektor Delegatury w Olsztynie Piotr Górny, 

 dyrektor Departamentu Prawnego i Orzecznictwa 

Kontrolnego Zbigniew Wrona, 

 doradca prawny w Departamencie Prawnym i Orzecznictwa 

Kontrolnego Jadwiga Makowska, 
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 Agencja Nieruchomości Rolnych: 

 kierownik Sekcji Hodowli w Zespole Nadzoru 

Właścicielskiego Mirosław Helta, 

 Parlament Europejski: 

 poseł Janusz Wojciechowski, 

 związki rolnicze i branżowe oraz inne instytucje: 

 prezes Oddziału Rybackich Użytkowników Jezior, Rzek i 

Zbiorników Zaporowych, wiceprezes Związku Producentów 

Ryb Andrzej Abramczyk, 

 członek Zarządu Krajowego Stowarzyszenia Przetwórców 

Owoców i Warzyw Andrzej Gajowniczek,  

 dyrektor generalny Polskiej Organizacji Handlu i Dystrybucji 

Maria Andrzej Faliński, 

 prezes Zarządu Stowarzyszenia Polskich Dystrybutorów 

Owoców i Warzyw „Unia Owocowa” Jolanta Kazimierska, 

 dyrektor Biura Zarządu Głównego Polskiego Związku 

Wędkarskiego Przemysław Mielcarski, 

 członek Polskiego Związku Ogrodniczego Zdzisław Woźniak.  

 

  Kancelaria Senatu: 

 Biuro Legislacyjne: starszy legislator Michał Gil.  

 

Przebieg posiedzenia:  

Ad 1. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Informację przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

Tadeusz Nalewajk, który przypomniał, że Federacja Rosyjska jest od wielu lat ważnym 

odbiorcą polskiej żywności, największym wśród krajów nienależących do Unii 

Europejskiej. Zablokowanie możliwości importu polskich produktów rolnych wskutek 

wprowadzonych przez ten kraj zakazów stanowi poważne utrudnienie w handlu 

i powoduje duże straty gospodarcze. Federalna Służba Nadzoru Weterynaryjnego 

i Fitosanitarnego (Rossielchoznadzor) wprowadziła od 1 sierpnia 2014 r. czasowy zakaz 

importu wybranych owoców i warzyw z Polski, w tym jabłek, a w dniu 7 sierpnia 2014 r. 

rząd Federacji Rosyjskiej, wykonując dekret prezydenta Putina, opublikował listę 

produktów spożywczych, których import, m.in. z Unii Europejskiej, na terytorium 

Federacji Rosyjskiej jest zakazany okresowo, przez jeden rok. Resort rolnictwa, we 

współpracy z Ministerstwem Gospodarki i Ministerstwem Spraw Zagranicznych, podjął 

działania zmierzające do znalezienia nowych rynków zbytu dla polskich produktów 

rolno-spożywczych, a także do zapewnienia wsparcia dla polskich producentów 

dotkniętych rosyjskimi zakazami. W Polsce w odpowiednich krajowych przepisach 

wykonawczych przewidziano, że pomocy będzie można udzielać w odniesieniu do 

następujących produktów: jabłek, gruszek, marchwi, pomidorów, ogórków, korniszonów, 

kapusty, papryki słodkiej, kalafiorów, brokułów, pieczarek, śliwek, malin i jeżyn, 

porzeczek, borówek oraz winogron. Wsparcie miało objąć 18.750 ton jabłek i gruszek 

łącznie. Jednostką odpowiedzialną za kontrole oraz przyznawanie wsparcia jest Agencja 

Rynku Rolnego. 

Podczas dyskusji pytano, jaka jest skala strat z powodu wprowadzonego embarga oraz 

jakie działania zamierza podjąć resort rolnictwa, aby jego skutki zostały złagodzone. 

Wskazywano, że brak umów międzynarodowych powoduje, iż sprzedaż na rynkach 

trzecich jest bardzo ograniczona. Podnoszono także kwestię tego, że wnioski składane po 

3 września 2014 r. zostały odrzucone, choć były środki finansowe na ich realizację.  

Odpowiadając na pytania, wiceminister Tadeusz Nalewajk wskazywał, że nawet Instytut 

Ekonomiki Rolnictwa i Gospodarki Żywnościowej – Państwowy Instytut Badawczy ma 

problemy z wyliczeniem wielkości strat spowodowanych wprowadzonym embargiem. 
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Ad. 2. 

 

Wyniki kontroli Najwyższej Izby Kontroli przedstawił dyrektor delegatury NIK 

w Olsztynie Andrzej Zyśk. Najważniejsze wnioski pokontrolne obejmują:  

 podjęcie przez dyrektorów regionalnych zarządów gospodarki wodnej (RZGW) 

działań zapewniających prowadzenie racjonalnej gospodarki rybackiej w obwodach 

nieoddanych w użytkowanie innym podmiotom, a do tego czasu – zaprzestanie 

sprzedaży zezwoleń wędkarskich w tych obwodach, 

 dostosowanie warunków wydawanych zezwoleń wędkarskich do założeń operatów 

rybackich, 

 prawidłowe prowadzenie dokumentacji gospodarki rybackiej oraz sprawozdawczości 

dotyczącej tej gospodarki. 

 

Przedstawiciel Biura Legislacyjnego Kancelarii Senatu przedstawił projekt ustawy  

autorstwa Biura Legislacyjnego, przygotowany w związku z wynikami 

przeprowadzonych przez NIK kontroli, dotyczącymi wprowadzenia rejestru połowu ryb.  

Przedstawiciele ministerstwa rolnictwa, oddziału rybackich użytkowników jezior oraz 

Polskiego Związku Wędkarskiego wypowiedzieli się przeciwko zaproponowanym 

zmianom – stwierdzili, że przepisy obecnie obowiązującej ustawy są prawidłowe 

i pomagają w funkcjonowaniu gospodarki rybackiej na jeziorach. 

Senator Marek Konopka zgłosił wniosek o niekontynuowanie dalszych prac nad 

projektem ustawy. Komisja przyjęła ten wniosek. 

 

Konkluzja: Komisja zrezygnowała z dalszych prac nad projektem ustawy. 

Opracowano w BPS 


